
گروه جامعه: روند افزایشی بیماری های 
و  آنفلوآنزا  سرماخوردگی،  مثل  تنفسی 
البته، سویه های جدید کرونا، باعث شده تا 
وزارت بهداشت از مردم بخواهد در اماکن 
و  رفت  پر  و  شلوغ  محیط های  و  عمومی 

آمد، از ماسک استفاده کنند.
رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
اینکه ۲۰ درصد  بیان  با  بهداشت،  وزارت 
داده  تشخیص  آنفلوآنزا  سرماخوردگی ها، 
می شود، گفت: »افراد برای حفظ سلامت 
خود بهتر است در اماکن عمومی از ماسک 

استفاده کنند«.
موج  اینکه  بیان  با  عرشی  شهنام 
آنفلوآنزا اواخر آذر فروکش می کند، افزود: 
»آنفلوآنزا از ۶ هفتۀ گذشته شدت بیشتری 
پیدا کرده و دو سوم بستری های ناشی از 
درمانی،  مراکز  در  تنفسی  بیماری های 
مربوط به افرادی است که درگیر آنفلوآنزا 
شده اند. بیماران بستری، عمدتاً افراد بالای 
۶۵ سال و کسانی هستند که نقص ایمنی 

دارند«.
 ۳۰ امسال  تابستان  در  وی،  گفتۀ  به 
به  مربوط  سرماخوردگی  موارد  از  درصد 
کرونا بود و اکنون این میزان به ۵ درصد 

رسیده است.
سرد  جوی،  تغییرات  مهر،  گزارش  به 

یکباره  به  بارش ها،  شروع  و  هوا  شدن 
شده  سرماخوردگی  موارد  افزایش  باعث 
که همین موضوع می تواند شرایط را برای 
فراهم  تنفسی،  بیماری های  موج  تشدید 

کند.
که  کسانی  به  پزشکان  توصیه  لذا، 
علائم سرماخوردگی دارند؛ این است که تا 
کاهش علائم و گذر از دورۀ ناقل بودن، در 
منزل بمانند و استراحت کنند تا سایرین 
در  ندهند.  قرار  خطر  معرض  در  هم  را 
صورتی که اجبار به خروج از منزل دارند، 
موجب  تا  کنند  استفاده  ماسک  از  حتماً 
ابتلای دیگران به بیماری نشوند. همچنین 
شست وشو و ضدعفونی کردن دست ها در 
از جمله  فصلی  بیماری های  از  جلوگیری 
نقش  کرونا  و  سرماخوردگی  آنفلوانزا، 

مؤثری دارد. به گفتۀ رئیس مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت، طی سه 
هفتۀ اخیر پیک بالایی از موارد بیماری را 

در کشور داشتیم.
بروز  شاهد  همچنان  حال،  همین  در 
سویه های جدید کرونا هستیم که البته به 
شدت آنفلوآنزا و سرماخوردگی نیست، به 
طوری که عرشی گفته است؛ حدود ۱۵ تا 
۲۰ مورد زیرسویۀ مختلف کرونا در کشور 
در گردش است و به شکل مداوم هم در 
حال رصد هستیم تا در صورت شیوع سویه 

جدید ویروس به سرعت آگاه شویم.
که  کرد  اشاره  هم  نکته  این  به  وی 
بستری  سبب  تنفسی  مشکلات  عموماً 
بیمارستان ها  در  آنفلوانزا  مبتلایان  شدن 

می شود. 

خبری  پایگاه  آمارهای  اقتصاد:  گروه 
از صادرات  )یورواستات(  اروپا  کمیسیون 
اروپا  به  ایران  پسته  یورویی  میلیون    ۶۷
میلادی  سال جاری  نخست  ماهۀ   ۹ در 

حکایت دارد.
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  رقم  این 
است.  داشته  درصدی   ۲۹ کاهش  قبل 
 ۹۵ قبل  سال  مشابه  مدت  در  ایران 
کرده  صادر  اروپا  به  پسته  یورو  میلیون 

بود.
اروپا  به  ایران  صادراتی  پسته  کل  از 
میلیون   4۹ امسال،  نخست  ماه   ۹ در 
یورو شامل مغز پسته و ۱8 میلیون یورو 

مربوط به پسته با پوست بوده است. 
در  اروپا  به  ایران  پسته  مغز  صادرات 
این مدت کاهش ۱۵درصدی و صادرات 
پسته با پوست کاهش ۵۱ درصدی داشته 
میلادی  سال  ماهۀ   ۹ در  ایران  است. 
گذشته ۵8 میلیون یورو مغز پسته و ۳۷ 

میلیون یورو پسته با پوست به اروپا صادر 
کرده بود.

این  اساس  بر  تسنیم،  گزارش  به 
دومین  آمریکا  از  پس  ایران  گزارش، 
ماه های  در  اروپا  به  پسته  صادرکنندۀ 

ژانویه تا سپتامبر ۲۰۲۳ بوده است. 
آمریکا در این دوره 4۳۹ میلیون یورو 
پسته به اروپا صادر کرده است. صادرات 
با  این دوره  نیز در  اروپا  به  پسته آمریکا 
کاهش ۱۷درصدی نسبت به مدت مشابه 
در  آمریکا  است.  شده  مواجه  قبل  سال 
۹ماهۀ سال قبل ۵۲۹ میلیون یورو پسته 

به اروپا صادر کرده بود.
آلمان مهم ترین خریدار پسته ایران در 
 ۷۰ است.  بوده   ۲۰۲۳ ۹ماهۀ  طی  اروپا 
اروپا  به  ایران  پسته صادراتی  درصد کل 
است.  بوده  آلمان  به مقصد  دوره  این  در 
آلمان 4۷ میلیون یورو پسته ایران را در 
وارد  امسال  سپتامبر  تا  ژانویه  ماه های 

کرده است.
از سوی دیگر آمار گمرک چین نشان 
۹ماهۀ  جاری  در  نیز  کشور  این  می دهد 
ایران  از  پسته  دلار  میلیون   ۲۰ میلادی 
دلار  میلیون   ۱8 که  است  کرده  وارد 
مربوط به پسته با پوست و ۲ میلیون دلار 

مغز پسته بوده است. 
این  در  به چین  ایران  پسته  صادرات 
به  نسبت  درصدی   ۵۹ کاهش  با  دوره 

مدت مشابه سال قبل مواجه شده است.
پسته  برداشت  کاهش  و  خشکسالی 
برای  سختگیرانه  مقررات  به همراه 
افت  عامل  دو  صادراتی،  ارز  بازگشت 
در  چین  و  اروپا  به  ایران  پسته  صادرات 

سال ۲۰۲۳ بوده است. 
پسته  تولید  افزایش  با  می رود  انتظار 
در سال جاری و رفع محدودیت های ارزی 
شاهد رشد صادرات پسته ایران طی سال 

میلادی آینده باشیم. 

گروه اقتصاد: رئیس اتاق کرمان گفت: 
»ابعاد مختلف جاذبه های بیایان لوت مانند 
گردشگری  و  ماجراجویانه  گردشگری 
حضور  تا  شود  تقویت  باید  تجربه گرا 
منطقه  این  در  را  بیشتری  گردشگران 

داشته باشیم«.
سومین  در  طبیب زاده  سیدمهدی 
لوت  بیابان  گردشگری  کنفرانس 
در  بین المللی(  و  محلی  )فرصت های 
»باید  افزود:  کرمان  باهنر  شهید  دانشگاه 
لوت  کویر  گردشگری  جاذبه های  سایر 
در  اتومبیل رانی  ژئوتوریسم،  نجوم،  مانند 
کویر، درمان های خاص، رسیدن به آرامش 
با حضور در کویر و سایر موارد نیز معرفی 

شوند«.
وی با بیان اینکه توسعۀ گردشگری در 
اقتصادی  توسعۀ  به  می تواند  لوت  بیابان 
استان کمک کند، اضافه کرد: »هر چه در 
کویرهای دنیا وجود دارد همۀ آن ها یک جا 
در کویر لوت ایران وجود دارد و حیف است 
نداشته  ارزشمند اطلاع  این جاذبۀ  از  دنیا 

باشد«.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی 
خاطرنشان  ادامه  در  طبیب زاده  کرمان، 

کرد: »باید این کالای گردشگری ارزشمند 
زمینه  این  در  که  کرد  معرفی  بیشتر  را 
هواپیمایی ماهان با راه اندازی کمپ کویری 
اقدامات خوبی انجام داده اما کافی نیست و 
باید فعالیت های بیشتری را در این منطقه 

انجام داد«.
اصفهان  استان  اینکه  به  اشاره  با  وی 
داستان های  شهر  را  خود  شهری  برند 
»در  گفت:  است،  کرده  انتخاب  نگفته 
استان کرمان نیز مهم تر از کویر همسایگان 
زندگی های  و  داستان ها  که  هستند  کویر 
محور  می تواند  که  دارند  نگفته ای 

گردشگری استان قرار گیرد«.
نظر  »از  داد:  ادامه  کرمان  اتاق  رئیس 
کالای  یک  عنوان  به  کویر  اقتصادی، 

گردشگری ارزشمند وجود دارد و مشتریان 
لازم برای این کالا نیز هستند، اما هنر ما 
باید این باشد که بین مشتریان و کالا بر 

اساس سلایق آن ها ارتباط برقرار کنیم«.
»معتقدیم  کرد:  خاطرنشان  وی 
اقتصادی  پیشران های  از  یکی  گردشگری 
همایش  این  امیدواریم  و  است  استان 
ویژه  به  گردشگران  ورود  برای  آغازی 

توریست خارجی به بیابان لوت باشد«.
کنفرانس  سومین  است،  گفتنی 
گردشگری بیابان لوت )فرصت های محلی 
با  جاری  آذرماه  دوم  و  اول  بین المللی(  و 
توجه به پتانسیل ها و قابلیت های بی نظیر 
توسط  گردشگری،  زمینۀ  در  لوت  بیابان 
باهنر  شهید  دانشگاه  جغرافیای  گروه 
معرفی  ضمن  که  شده  برگزار  کرمان 
در  لوت  بیابان  توانمندی های  و  قابلیت ها 
زمینۀ گردشگری و انرژی های تجدیدپذیر، 
مراکز  دانشگاه ها،  هم افزایی  دنبال  به 
بخش  و  اجرایی  دستگاه های  پژوهشی، 
فعال در حوزۀ گردشگری است  خصوصی 
و  اقتصادی  رونق  بیشتر  هرچه  زمینۀ  تا 
این  در  را  محلی  جوامع  توانمندسازی 

منطقه فراهم نماید. 
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سرپرست شرکت آب منطقه ای استان:
آبرابهکرمانمیرسانیم

به عنوان  علیدادی سلیمانی  حمید  اقتصاد:  گروه 
معرفی  کرمان  استان  منطقه ای  آب  سرپرست شرکت 
برگزار شد  منظور  به همین  که  مراسمی  در  شد. وی 
است  کرمان خاص  استان  آب  این که وضعیت  بیان  با 
و در شرایط خوبی نیستیم، گفت: »باید با مطلع کردن 
مردم از وضعیت آب، مشارکت آن ها را بیشتر کنیم و 
نیاز داریم«. علیدادی سلیمانی  به صرفه جویی همگانی 
همچنین تاکید کرد: »حتما پیگیری لازم برای انتقال 
آب از خلیج فارس به کرمان را انجام خواهیم داد. پروژه ها 
و طرح های آبی استان در حال کار هستند و آب را به 
کرمان خواهیم رساند«. به گزارش ایسنا کرمان، وی در 
ادامه طی سخنانی با بیان این که حدود ۵8۰ میلیون 
مترمکعب حجم مخازن چهار سد در حال بهره برداری 
استان کرمان است، افزود: »در حال حاضر حدود ۲۳ 
درصد )حدود ۱۳۰ میلیون مترمکعب( حجم پرشدگی 
آب  است«. سرپرست شرکت  کرمان  استان  سدهای 
منطقه ای استان کرمان خواستار راه اندازی سازمان آب 
منطقه ای در جنوب استان شد و در ادامه بیان کرد: 
»در استان کرمان حدود ۲4 هزار چاه پروانه دار داریم 

که حدود ۲۱ هزار مورد آن کشاورزی است«.

مدیرعامل سابق شرکت آب منطقه ای 
استان مطرح کرد؛

دولتآبدراستانکرمان
تشکیلشود

گروه اقتصاد: مدیرعامل سابق شرکت آب منطقه ای 
شرب  آب  تامین  جامع  طرح  تدوین  از  کرمان  استان 
استان توسط شرکت آب منطقه ای کرمان خبر داد و 
گفت: »در این طرح برای همۀ مناطق استان طرح های 
این  با  متناسب  و  شده  پیش بینی  شرب  آب  تامین 
طرح ها، پروژه های بزرگی برای آبرسانی به مردم تعریف 
شده و با توجه به وضعیت منابع آب زیرزمینی، تامین 
آب شرب اکثر مناطق استان به سمت تامین از محل 

منابع آب سطحی و آب دریا تعریف شده است«.
معارفۀ  مراسم  در  آذرماه  ششم  رشیدی  علی 
شرکت  سرپرست  به عنوان  علیدادی سلیمانی  حمید 
آب  »انتقال  کرد:  اظهار  کرمان  استان  منطقه ای  آب 
از خلیج فارس به کرمان یک افسانه بود و خوشبختانه 
به  را  تشنه  کرمان  و  پیوست  واقعیت  به  افسانه  این 
دریا متصل کرد«. وی ادامه داد: »در ۵۰ سال گذشته 
استان حدود ۲.۵ درجه گرم تر شده و سرعت کاهش 
یافته است«. رشیدی  افزایش  بسیار  بارش های کرمان 
مدیریت آب را یک موضوع فرابخشی دانست و اظهار 
تشکیل دهیم  دولت آب  استان کرمان  در  »باید  کرد: 
تکمیل  برای  مربوطه  دستگاه های  همۀ  همکاری  با  و 
زیرساخت های آبی تدابیری اندیشیده شود«. به گزارش 
ایسنا کرمان، معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
مدیریت  »عدم  کرد:  اظهار  مراسم  این  در  نیز  کرمان 
بهره وری آب یکی از مشکلات ماست«. امیر حسن زاده 
بر لزوم انتخاب مدیران از نیروهای درون سازمانی تاکید 
کرد و گفت: »در بخش هایی از مناطق استان با کمبود 
نیروی کار مواجه هستیم«. گفتنی است در این آیین از 
زحمات ۳۱ سالۀ علی رشیدی در صنعت آب تقدیر و 
حمید علیدادی سلیمانی به عنوان سرپرست شرکت آب 

منطقه ای استان کرمان معرفی شد. 

احتمالوقوعموجهای
بعدیآنفلوآنزاتااوایلبهار

گروه جامعه: سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
کرمان  در  تنفسی  بیماری های  شیوع  وضعیت  دربارۀ 
ابتدای  از  تقریباً  کرمان  در  آنفلوآنزا  کرد: »موج  اظهار 
مهرماه آغاز شد و در نیمه های آبان ماه فروکش کرد اما 

هنوز مواردی از ابتلا را داریم«.
دکتر سعید صحبتی افزود: »از شهریورماه تاکنون در 
حوزۀ تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی کرمان سه نفر 
به دلیل ابتلا به آنفلوآنزا فوت کرده اند«. وی دربارۀ کرونا 
نیز توضیح داد: »موارد انگشت شماری از ابتلا به کرونا 
داریم که عمدتاً بهبودی کامل داشته اند و خوشبختانه 
اخیراً فوتی ناشی از ابتلا به کرونا گزارش نشده است«. 
به گزارش ایسنا کرمان، صحبتی در ادامه با بیان این که 
احتمال شکل گیری موج های بعدی آنفلوآنزا تا اوایل بهار 
سال آینده دور از انتظار نیست، گفت: »هنوز برای زدن 
واکسن آنفلوآنزا دیر نشده و گروه های پرخطر حتماً برای 

دریافت واکسن اقدام کنند«. 

استاندار کرمان خبر داد؛
کرمانتاپایانآذرماهبهشبکۀ

فیبرنوریمتصلمیشود
گروه اقتصاد: استاندار کرمان در شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان از آغاز اجرای شبکۀ فیبر نوری شهر 
کرمان برای کسب وکارها و منازل شهری توسط وزارت 
ارتباطات خبر داد و گفت که این طرح قرار است طی 

یک ماه به اتمام برسد.
به گفتۀ محمدمهدی فداکار، براساس این طرح همۀ 
شهرهای کشور به شبکۀ فیبر نوری متصل می شوند و 
مجموع طرح در سطح کشور به مدت سه سال اجرا 
اجرای  در  شهرداری ها  همکاری  بر  وی  شد.  خواهد 
باید پای  تاکید کرد و گفت: »همۀ شهرها  فیبرنوری 
کار اجرای فیبر نوری باشند، ظرفیت بزرگی در حوزۀ 
اقتصادی آماده شده و مشکل ارتباطات را برای همیشه 
استانداری  عمومی  روابط  گزارش  به  می کند«.  حل 
سخنان  از  دیگری  بخش  در  همچنین  وی  کرمان، 
خود خطاب به دستگاه هایی که مولدسازی را پیگیری 
ساختمان های  بعضا  »دستگاه ها  گفت:  نمی کنند، 
مازادی دارند که رها شده و یا به اجاره گذاشته اند و 
اقدام  باید نسبت به مولدسازی آن ها  هر چه سریع تر 
کنند«. فداکار با اشاره به ظرفیت قانونی اوراق تسویه 
تکمیل  و  مطالبات  پرداخت  برای  دستگاه ها  تهاتر  و 
این  از  تومان  میلیارد  هزار  »پنج  شد:  یادآور  طرح ها 
اضافه ظرفیتی  که  دیده شده  طریق در سطح کشور 

برای استان ها و علاوه بر اعتبارات عمرانی است«. 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کرمان 
نیز در این نشست گفت: »طرح ملی فیبر نوری برای 
کسب وکارها و منازل شهری، تکلیف وزارت ارتباطات 
متصل  شبکه  به  شهرها  تمام  دولت  پایان  تا  و  است 
می شوند«.  حسین ساجدی فر بیان کرد: »برای اجرای 
فیبر نوری در شهر کرمان 4۰۰ کیلومتر در طرح اولیه 
از  را  کار  تیم  در حال حاضر ۹  و  دیده شده  حفاری 
اجرای  »برای  افزود:  وی  کرده اند«.  آغاز  شهر  حاشیۀ 
فیبر نوری در استان کرمان، ۵ هزار کیلومتر کار شهری 

و بین شهری باید انجام شود«. 

معاون استاندار کرمان مطرح کرد؛
بستههایپستیکرمانباتاخیر

ارسالمیشود
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  اقتصاد:  گروه 
استاندار کرمان با اشاره به اهمیت زیرساخت در توسعۀ 
در  مهم  مسائل  از  »یکی  گفت:  الکترونیک،  تجارت 
شاهد  که  است  پسُت  اداره  اینترنتی،  کسب وکارهای 
تاخیر در ارسال کالا هستیم. پست کرمان نیروی کافی 
ندارد و از سوی دیگر مجوز استخدام هم ندارد که در 
حوزه  این  در  باید  کشور  مرکز  و  است  پیگیری  حال 

مساعدت کند«.
تجارت  نشست  در  آذرماه  ششم  حسن زاده  امیر 
الکترونیک و اقتصاد دیجیتال که با حضور رئیس مرکز 
تجارت الکترونیک وزارت صمت برگزار شد، اظهار کرد: 
زیرساخت  الکترونیک  تجارت  در  مسئله  »مهم ترین 
است که پروژۀ فیبر نوری در کرمان در حال اجرا است 
اولویت  پروژه  این  و  می رسد  اتمام  به  سال  پایان  تا  و 
در  اصناف  اتاق  پیگیری  بر  تاکید  با  وی  ماست«.  اول 
زمینۀ کسب وکارهای اینترنتی در داخل استان و ایجاد 
شرکت حمل ونقل برای رساندن سفارشات، افزود: »این 
کار موجب اشتغال گسترده خواهد شد و خوشبختانه 
در استان کرمان تجارت الکترونیک در بخش خصوصی 

فراتر از دولت فعال است«.
استاندار کرمان در  ایسنا کرمان، معاون  به گزارش 
ادامه بیان کرد: »ایجاد اشتغال خرد با کمترین هزینه 
در حوزۀ کسب وکارهای اینترنتی، شدنی است و باید به 
زنجیرۀ ارزش توجه داشت. به فروش و بازاریابی به طور 
افتاده  راه  استان ها  در  فضا  این  و  کرد  توجه  پیوسته 
است«. وی با بیان اینکه براساس تحقیقات، حوزۀ IT  از 
خدمات به سمت صنعت آمده و اتفاقات خوبی در این 
حوزه در حال رخ دادن است، گفت: »در اتحادیه اصناف 
کرمان، نرم افزاری طراحی و قیمت گذاری میوه و تره بار 
از میدان تا فروشگاه از این طریق انجام شده و اکنون 
در  تیمی  کار  و  کردند  استقبال  غرفه داران  درصد   ۵۰

حال انجام است«.
بیان کرد: »در دیگر واحدهای  پایان  حسن زاده در 
استان  در  خوبی  چشم انداز  الکترونیک،  کسب وکار 

کرمان می بینیم«. 

خبر خبر

مردم در اماکن عمومی ماسک بزنند
وزارت بهداشت خواستار شد؛

در سال جاری میلادی رقم خورد؛
کاهش29درصدیصادراتپستهبهاروپا

رئیس اتاق کرمان: 

لوتهمۀجاذبههایکویرهایدنیارایکجادارد


